



Свидетельство о регистрации средств массовой информации
ПИ № ФС77-59046
от 18 августа 2014 г.

Эл. № ФС77-623919
от 3 июля 2015 г.

Альманах «Крым» **№ 18**

Учредитель: Фонд поддержки межнациональной культуры и общественных международных отношений

ISSN 2658-7793

4 выпуска в год.

Сайт: <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>

Входит в перечень рецензируемых научных изданий ВАК РФ.

Языки: русский, английский.

Материалы журнала размещаются на платформе РИНЦ Российской научной электронной библиотеки, Electronic Journals Library Cyberleninka.

Москва 2019

Цели и тематика

Создавая наш альманах мы объединяем усилия, мысли, чувства тех, кто воспринимает Крым не только с точки зрения опыта прошлых поколений, но и как место, где предстоит еще много и много работать, трудиться, сотрудничать людям разных культур, разных этноконфессиональных ориентиров, людям разных поколений, размышляющих об экономических и политических судьбах полуострова.

Альманах «Крым» является международным журналом как по составу редакционной коллегии, так и по авторам и тематике публикаций.

Журнал предназначен для публикаций научных статей являющимися результатом фундаментальных и прикладных научных исследований российских и зарубежных ученых, обзорных научных материалов, научных сообщений, тематических библиографических обзоров. В журнале могут быть опубликованы материалы, научная ценность которых и пригодность для публикации оценена редакционным советом журнала.

В состав редакционного совета входят специалисты внесшие значительный вклад в развитие науки. Все участники редакционного совета имеют ученые степени.

Все научные статьи, поступившие в редакцию журнала, проходят двойное слепое рецензирование.

Редакционный совет журнала приглашает к сотрудничеству специалистов специальностей:

- Экономика. Экономические науки;
- Политика. Политические науки;
- Комплексное изучение отдельных стран и регионов.

для подготовки специальных тематических выпусков.

Электронный адрес: izdanie-k@list.ru.

Правила оформления статей, архив и дополнительная информация размещены на сайте: <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>.

Специальности:

08.00.05 Экономика и управление народным хозяйством

08.00.08 Финансы, денежное обращение и кредит

08.00.14 Мировая экономика

Оригинал-макет подготовлен Фондом поддержки межнациональной культуры и общественных международных отношений.

105066, Москва, Спартаковская ул., д. 19, стр. 3.

Тел.: +7 (495) 708-3000

Зам. главного редактора **Чапкин С.В.**

Корректор **Белоусова Е.А.**

Верстка и дизайн **Брик Т.А.**

Бумага офсетная №1.

Гарнитура Minion Pro

Формат 60x90/16.

Тираж 1000 экз. Усл. п.л. 6



Certificate of registration of mass media

ПИ № ФС77-59046

Founded in August 18, 2014

Эл. № ФС77-62319

Founded in July 3, 2015

Альманах «CRIMEA»

№ 18

Founder: The fund for the support of inter-ethnic culture and public and international relations

ISSN 2658-7793

4 issues per year

Site: <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>

Входит в перечень рецензируемых научных изданий ВАК РФ.

Languages: Russian, English.

The journal's materials are placed on Russian Scientific Electronic Library, Electronic Journals Library (Cyberleninka).

Moscow 2019

Aims and Scope

Creating our almanac, we wanted to unite the efforts, thoughts, feelings of those who perceive the Crimea not only from the point of view of historical experience of past generations, but also as a place where there is still a lot and a lot to work, to work for people of different cultures, different ethno-confessional orientations, people of different generations, reflecting on the political fate of the peninsula.

Almanac "CRIMEA" is international both in terms of the editorial structure and expert board and authors and subjects of publications.

The journal is intended to publish results of the fundamental and applied scientific researches of the Russian and foreign scientists in the form of scientific articles. review scientific material, bibliographical reviews on specific topics of scientific researches. The journal may publish the materials with the scientific value and suitability for publication valued by the journal editorial board.

The composition of the Editorial Board consists specialists who made a significant contribution to the development of science. All members of the Editorial Board have academic degrees.

An bilateral anonymous ("blind") peer review method is mandatory for processing of all scientific manuscripts submitted to the editorial staff of Almanac "CRIMEA". This implies that neither the reviewer is aware of the authorship of the manuscript, nor the author maintains any contact with the reviewer.

The editorial board of the journal invites for cooperation the professionals engaged in such spheres as:

- Economy. Economic sciences;
- Politics. Political science;
- Comprehensive study of individual countries and regions;

for thematic issue initiatives with guest editors.

E-mail: izdanie-k@list.ru.

Further information regarding notes for contributors, subscription, and back volumes is available at: <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>.

Specialties:

08.00.05 Economics and Management of National Economy

08.00.08 Finance, money circulation and credit

08.00.14 World Economy

The fund for the support of inter-ethnic culture and public and international relations.

Address of the Editorial Board:

19-3. Spartakovskaya str., 105066, Moscow, Russia.

Ph. +7 (495) 708-3000

Deputy. Chief Editor **Chapkin S.V.**

Corrector **Belousova E.A.**

Layout **Brik T.A.**

Offset paper №1.

Size 60x90/16.

Printing run 100 copies. Open price.

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Главный редактор:

Рябова Е.И., кандидат политических наук, заместитель директора по учебной и воспитательной работе Института экономики и права (филиала) ОУП ВО «Академии труда и социальных отношений» в г. Севастополе. С 2013 года руководит научно-политическим проектом «Альманах «Крым»» издательского центра «ЭТНОСОЦИУМ», разработчик и преподаватель курсов повышения квалификации для государственных гражданских служащих в г. Севастополе. Практикующий юрист, специалист по трудовым и служебным спорам.

Заместитель главного редактора:

Халимбеков Х.З., доктор экономических наук, профессор, международный эксперт.

Кондрашихин А.Б., доктор экономических наук, профессор, профессор кафедры экономики и менеджмента, Институт экономики и права (филиал) ОУП ВО «Академия труда и социальных отношений» г. Севастополе.

Ученый совет:

Абрамов В.Л., доктор экономических наук, профессор, главный научный сотрудник Института исследований международных экономических исследований Финансового университета при Правительстве Российской Федерации.

Белов В.Г., доктор экономических наук, профессор, Вольное экономическое общество (Президент).

Болотских Е.Г., почетный член Российской Академии Художеств, Заслуженный художник Российской Федерации, Член Российского Союза Художников, Московского Союза Художников, Творческого Союза Художников России, Международного Художественного Фонда, Профессор Кафедры дизайна РГСАИ.

Водолацкий В.П., доктор социологических наук, депутат Государственной Думы Российской Федерации, Верховный Атаман Союза Казаков-Воинов России и Зарубежья, Казачий генерал.

Дорина Е.Б., доктор экономических наук, профессор, заведующий кафедрой Национальной экономики и государственного управления, Белорусский государственный экономический университет, г. Минск, Республика Беларусь.

Кантаева О.В., доктор экономических наук, аттестованный аудитор РФ, Генеральный директор ООО «Аудиторская фирма «ЛЮДМИЛА».

Ларина Т.В., кандидат экономических наук, заместитель начальника управления - начальник отдела Департамента экономического развития города Севастополя.

Мартынкин А.В., кандидат исторических наук, директор Центра политических и этноконфессиональных исследований при Филиале МГУ в г. Севастополе, и.о. заместителя декана историко-филологического факультета, доцент кафедры истории и международных отношений Филиала МГУ в г. Севастополе.

Михайленко А.Н., доктор политических наук, профессор, государственный советник Российской Федерации 3 класса.

Мурашко С.Ф., профессор, доцент. Почетный работник высшего профессионального образования Российской Федерации, Профессор кафедры русского и иностранных языков, Московская академия Следственного комитета Российской Федерации.

Наумова Г.Р., доктор исторических наук, профессор МГУ имени М.В. Ломоносова.

Стаськов Н.В., доктор политических наук, эксперт.

Терновая Л.О., доктор исторических наук, профессор МАДИ (Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет).

Тумакова С.В., доктор экономических наук, доцент, профессор кафедры Экономики и менеджмента, Институт экономики и права (филиал) ОУП ВО «АТиСО» в г. Севастополе.

Фотина Л.В., доктор экономических наук, профессор Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Хонали Курбонзода, доктор исторических наук. Профессор, ректор Государственного учреждения «Республиканский Институт Повышения Квалификации и Преподготовки Работников Сферы Образования», Таджикистан. Республиканский Институт Повышения Квалификации и Преподготовки Работников Сферы Образования.

Янускина В.В., кандидат юридических наук, старший преподаватель кафедры правоведения и практической юриспруденции Института общественных наук Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Международный блок:

Инь Жуюй, КНР, Дальневосточный Федеральный Университет.

Сорвилов Б.В., доктор экономических наук, профессор, зав. кафедры Экономической теории и мировой экономики Гомельского государственного университета имени Франциска Скорины.

Вань Хайянь, кандидат экономических наук. Старший научный сотрудник, Заместитель заведующии Центра по изучению ЦА, Центр по изучению России, Институт международных отношений и регионального развития и Институт по изучению ШОС Восточно-китайского педагогического университета.

EDITORIAL COUNCIL

Chief Editor:

Ryabova E.I., Candidate of Political Sciences, Deputy Director for Academic and Educational Work, Institute of Economics and Law (Branch), educational institutions of higher education unions «Academy of Labor and Social Relations» in Sevastopol. Developer and teacher of advanced training courses for public affairs of employees in the city of Sevastopol. Leading expert on labor and official disputes.

Deputy Chief Editor:

Halimbekov Kh.Z., Doctor of Economics, professor, international expert.

Kondrashihin A.B., Doctor of Economics, Professor, Department of Economics and Management, Institute of Economics and Law (Branch) “Academy of Labour and Social Relations” in Sevastopol.

Academic Council:

Abramov V.L., Doctor of Economic Sciences, Professor. Chief Researcher of the Russian Federation Government Institute for International Economic Research of the Financial University.

Belov V.G., Doctor of economic sciences, Professor, Free Economic Society (President).

Bolotskih E.G., Honored Member of the Russian Academy of Arts, Honored Artist of the Russian Federation, Member of the Russian Union of Artists, the Moscow Union of Artists, the Creative Union of Artists of Russia, the International Art Foundation, Professor of the Design Department of the Russian State University of Art and Design.

Dorina E.B., Doctor of Economic Sciences, Professor, Head of the Department of National Economy and Public Administration, Belarusian State Economic University, Minsk, Republic of Belarus.

Fotina L.V., Doctor of Economic Sciences, Professor of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

Honali Kurbonzoda, Doctor of Historical Sciences. Professor, Rector of the “National Institute of professional development and training of educators”, Tajikistan.

Kontaeva O.V., Doctor of Economic Sciences, Certified Auditor of the Russian Federation, General Director of “Lyudmila” Audit firm.

Larina T.V., Candidate of Economic Sciences, Deputy Head of the eco-

conomic development department in Sevastopol.

Martinkin A.V., Candidate of Historical Sciences, Director of the Center for Political and Ethnic Confessional Studies at the Moscow State University in Sevastopol, Deputy Dean of the Faculty of History and Philology, Associate Professor of the Department of History and International Relations of the Moscow State University in Sevastopol.

Mikhaylenko A.N., Doctor of Political Sciences, Professor, State Counselor of the Russian Federation of the 3rd class.

Murashko S.F., Professor. Honored Worker of Higher Professional Education of the Russian Federation, Professor of the Department of Russian and Foreign Languages, Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation.

Naumova O.V., Doctor of Historical Sciences, Professor, Lomonosov Moscow State University.

Stas'kov N.V., Doctor of Political Sciences, Expert.

Ternovaya L.O., Doctor of Historical Sciences, Professor MADI (The Moscow Automobile and Road Construction University).

Vodolackiy V.P., Doctor of Social Sciences, Deputy of the State Duma of the Russian Federation, Supreme Ataman of the Union of Cossacks of Russia and abroad Warriors, Cossack General.

Yanuskina V.V., Candidate of Law, Lecturer of the department of jurisprudence and practical jurisprudence, Institute of Social Sciences of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

Yumakova S.V., Doctor of Economic Sciences, Professor, Senior lecturer, Department of Economics and Management, Institute of Economics and Law in Sevastopol.

International block:

In Jui, People's Republic of China, Far Eastern Federal University.

Sorvirov B.V., Doctor of Economic Sciences, Professor, Head of the Department of Economic Theory and World Economy of Francis Skaryna Gomel State University.

Wang Haiyan, Candidate of Economic Sciences. Senior Researcher, Deputy Head of the Center for Central Asian Studies, Center for Russian Studies, Institute of International Relations and Regional Development and the Institute for the Study of the SCO East China Pedagogical University.

Содержание

Крым в мировой экономике и геополитике

<i>Терновая Л.О.</i> Вновь открытое культурное наследие Крыма — результат инфраструктурных проектов.....	11
--	----

Экономика и право

<i>Кондрашихин А.Б.</i> Оплата труда в устойчивости социальной сферы: вопросы методологии.....	22
<i>Сологуб С.В.</i> Совершенствование контртеррористической деятельности ООН.....	33
<i>Смирнов А.М.</i> Особенности и отличия определения международной подсудности в гражданском процессе.....	42

Экономика и живая история

<i>Дзугев Х.В., Дибирова А.П., Корниенко Н.В.</i>	
Гендерный аспект трудовой деятельности в Республике Дагестан: социологический анализ.....	49
<i>Рябова Е.И.</i> Национальная гордость — традиции виноделия в Крыму.....	68
<i>Рябова Е.Л., Мануйлов Н.Е.</i> Мать Кубы.....	74
Репортаж: «Ночь искусств» в Херсонесе.....	81
Пресс-релиз: Бахрушинский музей представит в Мариинском театре выставку «Благодетели и меценаты театра Императорской России» в рамках VIII Санкт-Петербургского международного культурного форума.....	86
<i>Аннотации</i>	89
<i>Авторы</i>	95

Content

Crimea in the world economy and geopolitics

<i>Ternovaya L.O.</i> The newly discovered cultural heritage of Crimea is the result of infrastructure projects.....	11
---	----

Economics and Law

<i>Kondrashihin A.B.</i> Payment of labor in the sustainability of the social sphere: questions of methodology.....	22
<i>Sologub S.V.</i> Improvement of the un counter-terrorist activity.....	33
<i>Smirnov A.M.</i> Features and differences of the definition of international jurisdiction in the civil process.....	42

Economy and Living History

<i>Dzutsev H.V., Dibirova A.P., Kornienko N.V.</i> The gender aspect of labor in the Republic of Dagestan: a sociological analysis.....	49
<i>Ryabova E.I.</i> National pride - wine-making traditions in Crimea.....	68
<i>Ryabova E.L., Manuylov N.E.</i> Mother of Cuba.....	74
<i>Report: "Night of the Arts" in Khersones.</i>	81
<i>Press release: The Bakhrushin Museum will present at the Mariinsky Theater an exhibition entitled "Philanthropists and Patrons of the Theater of Imperial Russia" at the VIII St. Petersburg International Cultural Forum.</i>	86
<i>Abstracts.</i>	92
<i>Authors.</i>	96

Аннотации

Терновая Л.О.

Вновь открытое культурное наследие Крыма — результат инфраструктурных проектов

После воссоединения Крыма с Россией насущными оказались многие вопросы обустройства полуострова, которые потребовали реализации крупных инфраструктурных проектов. Перед началом строительных работ организуются не только научно-технические работы, но и археологические раскопки на территориях будущих застроек. И благодаря этому фонд памятников старины Крыма пополнился многими ценными экспонатами, которые позволяют реконструировать прошлое.

Ключевые слова: историко-культурное наследие, памятник, Крым, история, археология, заповедники, инфраструктурные проекты.

Кондрашихин А.Б.

Оплата труда в устойчивости социальной сферы: вопросы методологии

Рассмотрены методологические особенности анализа экономической категории оплаты труда как ведущего фактора устойчивости социально-экономических систем в современной модели хозяйствования. Выделены методологические трудности получения доступа к публичным показателям оплаты труда, предложены направления совершенствования методологического аппарата.

Ключевые слова: оплата труда, методология, устойчивое развитие, социально-экономическая система.

Сологуб С.В.

Совершенствование контртеррористической деятельности ООН

Анализ основных направлений совершенствования антитеррористической деятельности ООН позволил определить их актуальность и значение для повышения эффективности противодействия терроризму. Первое направление — выработка Всеобъемлющей конвенции — до сих пор актуально, основано на предполагаемых последствиях принятия. Второе — борьба с финансированием терроризма — требует возвращения к договоренностям, обозначенным в Уставе ООН. Мировая глобализация борьбы против терроризма и его финансирования должна поддерживаться всеми государствами. Необходимость противостояния финансированию посредством объединения является чуть ли не главным направлением, которое способно вывести борьбу из абстрактного к конкретному. ООН — одна из самых универсальных и глобальных организаций в мире, вследствие чего отказ от нее может стать для мира верной дорогой к хаосу. Следовательно, необходимость нынешних преобразований обусловлена желанием сохранить эффективность данного инструмента на основе широкого консенсуса.

Ключевые слова: Всеобъемлющая конвенция, ООН, терроризм, противостояние, борьба с финансированием, Контртеррористическое управление, Совет Безопасности ООН.

Смирнов А.М.

Особенности и отличия определения международной подсудности в гражданском процессе

В настоящее время все большее значение представляет возможность взаимодействия государств, расширение и смягчение границ. Процессы всемирной глобализации, развитие коммерческих, гражданских и трудовых отношений между представителями разных государств обусловили взаимодействие в перечисленных сферах, и требует тесного сотрудничества между государствами также и в сфере юстиции. Необходимость определения международной подсудности по гражданским делам является важной составной частью МЧП. Зачастую стороны не могут прийти к согласию по некоторым вопросам, и требуется судебное вмешательство. Разрешив дело в суде одного государства, по общему правилу оно будет иметь силу лишь в пределах территории этого государства. Возникает потребность признать и исполнить это судебное решение на территории другого государства. Здесь и встречается большое количество проблем, сложность и многогранность процедур, с помощью которых лицо может реализовать свое право на судебную защиту. Проблематика применения в Российской Федерации решений судов иностранных государств весьма любопытна с теоретической и с практической точки зрения. В российской правовой системе регулирование данного вопроса за последние пятнадцать лет кардинально изменилось. Так отечественная система права перешла от правил советского права, которое еще доминировало в РФ в 1990-е годы к более развитой системе норм действующего законодательства.

Ключевые слова: РФ, международное частное право, отечественное право, судебная система, юрисдикция, подсудность, подведомственность.

Дзугев Х.В.

Дибирова А.П.

Корниенко Н.В.

Гендерный аспект трудовой деятельности в Республике Дагестан: социологический анализ

В июле 2019 г. силами сотрудников Центра исследования приграничных регионов ИСПИ ФНИСЦ РАН было проведено этносоциологическое исследование на тему: «Труд и экономическая жизнь в Республике Дагестан СКФО РФ». Выполнение данной работы стало возможным благодаря финансовой поддержке КИАС РФФИ. В ходе исследования были опрошены 200 респондентов и 10 экспертов. Экспертами выступили ученые – социологи и демографы, юристы и сотрудники Министерства труда и занятости Республики Дагестан. Были исследованы следующие аспекты трудовой и

экономической деятельности граждан: значимость труда, удовлетворенность уровнем оплаты, возможности реализовать свой творческий потенциал, а также интеллектуальные способности и трудовые навыки, возможности расширения профессионального кругозора. Исследовано отношение граждан республики к таким реалиям современности, как необходимость освоения новых знаний и навыков, самозанятость, одиночный и коллективный труд, удлинённый рабочий день и сверхурочная работа. Часть исследования касалась вопросов гендерного стереотипа труда, степени вовлеченности женщин в экономическую жизнь республики, влияния занятости матерей на положение дел в семьях. Понятие «труд» было рассмотрено с двух точек зрения: и как основной источник пополнения семейного бюджета, и как способ социальной и профессиональной самореализации. Отдельно рассмотрено явление безработицы: в какой степени она распространена в регионе, какие меры предпочитают принять граждане для предотвращения потери работы.

Ключевые слова: физический и интеллектуальный труд, экономическая деятельность, временная работа, информационные технологии, финансовые ресурсы, зарплата, интеллект, неформальная экономика, экономика развития, работа государственная, временная, постоянная, фиксированная зарплата, интеллектуальные возможности.

Рябова Е.И.

Национальная гордость — традиции виноделия в Крыму

В статье получила освещение проблема сохранения одной из главных традиций юга России — виноградарская и виноделия. После многих лет упадка этой отрасли в Крыму началось бурное возрождение процесса производства вина. Этому способствует и государственная забота, связанная с принятием закона о виноградарстве и виноделия в России. А также виноделам важно международное признание, которое они получают на престижных конкурсах.

Ключевые слова: Крым, история виноделия, виноградарство, агрофирма, Международный конкурс им. Льва Голицына.

Рябова Е.Л.

Мануйлов Н.Е.

Мать Кубы

В статье рассказывается о Мариане Грахалес-и-Коэльо — кубинской патриотке, матери национального героя Кубы Антонио Масео, которая подвергалась репрессиям со стороны испанских колониальных властей. Эта выдающаяся женщина на Кубе является символом женской героической борьбы за независимость и свободу от рабства.

Ключевые слова: история, освободительная борьба, Куба, пассионарии, Антонио Масео.

Abstracts

Ternovaya L.O.

The newly discovered cultural heritage of Crimea is the result of infrastructure projects

After the reunification of Crimea with Russia, many questions of arranging the peninsula, which required the implementation of major infrastructure projects, were urgent. Before the start of construction, not only scientific and technical work is organized, but also archaeological excavations in the territories of future buildings. And thanks to this, the fund of ancient monuments of Crimea was replenished with many valuable exhibits that allow reconstructing the past.

Keywords: historical and cultural heritage, monument, Crimea, history, archeology, nature reserves, infrastructure projects.

Kondrashihin A.B.

Payment of labor in the sustainability of the social sphere: questions of methodology

The methodological features of the analysis of the economic category of remuneration as the leading factor in the sustainability of socio-economic systems in the modern model of management are considered. Methodological difficulties of gaining access to public indicators of labor remuneration are highlighted, directions for improving the methodological apparatus are proposed.

Keywords: remuneration, methodology, sustainable development, socio-economic system.

Sologub S.V.

Improvement of the un counter-terrorist activity

An analysis of the main directions of improving the UN anti-terrorist activities made it possible to determine their relevance and importance for increasing the effectiveness of countering terrorism. The first direction - the development of a comprehensive convention - is still relevant, based on the anticipated consequences of adoption. The second - the fight against the financing of terrorism - requires a return to the agreements outlined in the UN Charter. The global globalization of the fight against terrorism and its financing must be supported by all states. The need to confront financing through unification is almost the main direction that can lead the struggle from abstract to concrete. The UN is one of the most universal and global organizations in the world, as a result of which abandonment of it can become a sure road to chaos for the world. Consequently, the need for current changes is due to the desire to maintain the effectiveness of this tool based on broad consensus.

Keywords: Comprehensive Convention, UN, terrorism, confrontation, fight against financing, Counter-Terrorism Directorate, UN Security Council.

Smirnov A.M.

Features and differences of the definition of international jurisdiction in the civil process

At present, the possibility of interaction between states and the expansion and softening of borders is of increasing importance. The processes of globalization, the development of commercial, civil and labor relations between representatives of different states have led to interaction in these areas, and requires close cooperation between states in the field of justice as well. The need to determine international jurisdiction in civil matters is an important part of an EMP. Often, parties cannot agree on certain issues, and judicial intervention is required. Having resolved a case in a court of one state, as a general rule, it will be valid only within the territory of that state. There is a need to recognize and enforce this judgment in the territory of another state. Here a large number of problems are encountered, the complexity and versatility of the procedures by which a person can exercise their right to judicial protection. The problems of applying the decisions of foreign courts in the Russian Federation are very interesting from a theoretical and practical point of view. In the Russian legal system, regulation of this issue over the past fifteen years has changed dramatically. Thus, the domestic legal system moved from the rules of Soviet law, which still dominated in the Russian Federation in the 1990s, to a more developed system of existing legislation.

Keywords: Russian Federation, international private law, domestic law, judicial system, jurisdiction, jurisdiction, jurisdiction.

Dzutsev H.V.

Dibirova A.P.

Kornienko N.V.

The gender aspect of labor in the Republic of Dagestan: a sociological analysis

In July 2019, an ethnosociological study was conducted by the staff of the Center for the Study of Border Regions of the Institute for the Study of Cross-Border Regions at the Institute of Physics and Technology of the Russian Academy of Sciences, entitled "Labor and Economic Life in the Republic of Dagestan, North Caucasus Federal District". This work was made possible thanks to financial support from KIAS RFBR. During the study, 200 respondents and 10 experts were interviewed. Experts were scientists - sociologists and demographers, lawyers and employees of the Ministry of Labor and Employment of the Republic of Dagestan. The following aspects of the labor and economic activities of citizens were investigated: the importance of labor, satisfaction with the level of remuneration, the ability to realize one's creative potential, as well as intellectual abilities and labor skills, opportunities for expanding one's professional horizons. The attitude of citizens of the republic

to such realities of modernity as the need for the development of new knowledge and skills, self-employment, individual and collective work, extended working hours and overtime work is studied. Part of the study concerned the issues of gender stereotype of labor, the degree of women's involvement in the economic life of the republic, the impact of maternal employment on the situation in families. The concept of "labor" was considered from two points of view: both as the main source of replenishment of the family budget, and as a way of social and professional self-realization. The phenomenon of unemployment is considered separately: to what extent it is prevalent in the region, what measures are preferred by citizens to prevent job loss.

Keywords: physical and intellectual labor, economic activity, temporary work, information technology, financial resources, salary, intelligence, informal economy, development economy, state work, temporary, permanent, fixed salary, intellectual opportunities.

Ryabova E.I.

National pride - wine-making traditions in Crimea

The article received coverage of the problem of preserving one of the main traditions of the south of Russia - viticulture and winemaking. After many years of decline of this industry in the Crimea, a rapid revival of the wine production process began. This is facilitated by state concern related to the adoption of the law on viticulture and winemaking in Russia. Winemakers are also interested in the international recognition that they receive at prestigious competitions.

Keywords: Crimea, history of winemaking, viticulture, agricultural company, International Competition named after Leo Golitsyn.

Ryabova E.I.
Manuylov N.E.

Mother of Cuba

The article tells about Mariana Grajales-i-Coelho, a Cuban patriot, the mother of Cuban national hero Antonio Maseo, who was repressed by the Spanish colonial authorities. This outstanding woman in Cuba is a symbol of the female heroic struggle for independence and freedom from slavery.

Keywords: history, liberation struggle, Cuba, passionaries, Antonio Maseo.

Авторы

Дзуцев Х.В. - доктор социологических наук, профессор, руководитель Центра исследования приграничных регионов Юга России Института социально-политических исследований Российской академии наук, заведующий кафедрой социологии Северо-Осетинского государственного университета имени К.Л. Хетагурова, Владикавказ.

Дибирова А.П. - кандидат биологических наук, старший научный сотрудник Центра исследования приграничных регионов Юга России Института социально-политических исследований Российской академии наук.

Кондрашихин А.Б. - доктор экономических наук, профессор кафедры экономики и менеджмента, Институт экономики и права (филиал) ОУП ВО «Академия труда и социальных отношений» ФНПР в г. Севастополе.

Корниенко Н.В. - научный сотрудник Центра исследования приграничных регионов Юга России Института социально-политических исследований Российской академии наук, аспирантка кафедры социологии Северо-Осетинского государственного университета имени К.Л. Хетагурова.

Мануйлов Н.Е. - вице-президент Межрегиональной общественной организации «Общество дружбы с Кубой».

Рябова Е.И. - юрист 2 класса, кандидат политических наук, доцент кафедры трудового права, права социального обеспечения и профсоюзных дисциплин Института экономики и права (филиал) ОУП ВО «Академия труда и социальных отношений» в г. Севастополе, руководитель научного и общественно-политического проекта «Альманах Крым».

Рябова Е.Л. - доктор политических наук, кандидат социологических наук, профессор, главный редактор Международного издательского центра «Этносоциум».

Смирнов А.М. - кандидат исторических наук, Российский университет дружбы народов.

Сологуб С.В. - кафедра теории и истории международных отношений, Российский университет дружбы народов.

Терновая Л.О. - доктор исторических наук, профессор, Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет.

Authors

Dibirova A.P., Candidate of Biological Sciences, Senior Lecturer at the North Ossetian Institute for Social Research Center of the Institute of Social and Political Studies of the Russian Academy of Sciences, Makhachkala.

Dzutsev H.V., Doctor of Sociological Sciences, Center for the Study of the Regions of the South of Russia, Institute for Socio-Political Studies, Head of the Department of sociology of the Khetagurov North Ossetian State University, Vladikavkaz.

Kondrashihin A.B., Doctor of Economics, Professor, Department of Economics and Management, Institute of Economics and Law (Branch) "Academy of Labour and Social Relations" in Sevastopol.

Kornienko N.V., Researcher, Center for the Study of Border Regions of the South of Russia, Institute of Social and Political Studies of the Russian Academy of Sciences, graduate student of the Department of Sociology of the Khetagurov North Ossetian State University, Vladikavkaz.

Manuylov N.E., Vice-President of the Interregional Public Organization "Friendship Society with Cuba".

Ryabova E.I., 2nd Class Lawyer, Candidate of Political Sciences, Associate Professor of the Department of theoretical and public law courses, Institute of Economics and Law (affiliate) educational institutions of higher education unions «Academy of Labor and Social Relations» in Sevastopol.

Ryabova E.L., Doctor of political sciences, Professor, Chief Editor of "Etnosotsium" international publishing house.

Smirnov A.M., Candidate of Historical Sciences, Master student of the Department of Civil Law and Process and International Private Law Peoples' Friendship University of Russia.

Sologub S.V., Chair of Theory and History of International Relations Peoples' Friendship University of Russia.

Ternovaya L.O., Doctor of Historical Sciences, Professor MADI (The Moscow Automobile and Road Construction University).